
اشــاره
در مورد فيلم هاي تاريخي-مذهبي 

س��ينماي ايران و موضوع س��ينماي 
دين��ي س��ؤالات زي��ادي قابل طرح 
اس��ت؛ از جمل��ه مي��زان هماهنگي 
ب��ا مت��ون دين��ي و نح��وه ي روايت 
وقاي��ع تاريخي. اين مصاحبه حاصل 
گفتگوي ما با آقاي مجتبي فرآورده، 
تهي��ه کننده ي فيلم س��ينمايي ملک 
س��ليمان، اس��ت تا کمي با نحوه ي 
اجراي چنين فيلم هايي آش��نا شويم. 
فيل��م ملک س��ليمان )عليه السّ��ام( 
داراي تمايزات��ي ب��ا ديگر فيلم هايي 
از اين دس��ت مي باش��د؛ استفاده از 
ش��يوه هاي جديد جلوه هاي بصري 
و هم چنين گروه پژوهش��ي حوزوي 

و دانشگاهي از جمله ي آن است.

وسینمای ایران
گفتگویي با مجتبي فرآورده
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به نظر ش��ما س��ينماي تاريخي-مذهبي اي��ران در چه 
وضعيتي قرار دارد؟ آيا فيلم هاي ساخته  شده ي سينما 
و تلويزيون در اين ح��وزه، منطبق بر اه��داف انقلاب 

اسلامي هست يا خير؟
ببا يک جواب سلبي شروع مي کنم که خير! به جهت اين که اساساً 
به نظر مي رس��د که نظام تکليفش را با هنر مدرن روش��ن نکرده 
اس��ت. نظام که از آن حرف مي زنيم منظور رهبري نيس��ت؛ رهبري 
تکليفش خيلي روشن است. در دوران قبل، امام )رضوان الله عليه( 
استراتژي اش را معلوم مي کرد؛ هم در رابطه با هنر مدرن که سينما 
باشد مستقيماً اعام نظر کرد و هم مصداق معرفي کرد. در دوره ي 
مقام معظم رهبري هم اين گونه بوده اس��ت. ايش��ان در کتاب هنر 
هشتم که مجموعه اي از ديدارهايشان با هنرمندان را نقل مي کنند، 
مباحث شان مشخص است و مطالبي که در آن بيان مي کنند معلوم 
است؛ لذا رهبري انقاب چه در زمان امام )رضوان الله عليه( و چه 
در زمان مقام معظم رهبري تکليفش با هنر مدرن مش��خص اس��ت. 
وقتي که مي گوييم نظام تکليفش را روش��ن نکرده اس��ت، ارگان ها 
و مکانيزم هايي که در نظام جمهوري اسامي متولي فرهنگ اند، به 

اضافه حوزه ي ديني نظام تکليفش روشن نيست.
م��ا در پيچيده تري��ن مباح��ث در اي��ن س��ي و اندي س��ال با تمام 
تحريم هايي که بوده اس��ت رش��د داشته ايم؛ البته سينمايمان نسبت 
به سينماي قبل از انقاب خيلي رشد داشته است ولي در شأن نظام 
جمهوري اس��امي و در ش��أن انقاب اسامي نيست. ممکن است 
کس��ي بگويد فيلم خوب س��اخته ش��ده است، ولي با يک گل بهار 
نمي شود. بشماريم ببينيم چند تا فيلم خوب ساخته شده است؛ ده 
تايش را تند ميشماريم، از يازدهمي به بعد بايد خيلي فکر کنيم.

نه تنها اين سينما، اين هنر در شأن نظام جمهوري اسامي و انقاب 
اسامي نيست. چرا؟ چون متفکرين جامعه تکليف خودشان را، يا 
به تعبيري متوليان متفکر جامعه تکليفشان را با هنر مدرن مشخص 
نکرده اند. تعداد س��الن هاي تئاتري که بعد از انقاب اضافه ش��ده 
اس��ت را بش��ماريد که چندتاست؟ تعداد سينماها و آمفي تئاترهايي 
را که بعد از انقاب اضافه شده است را بشماريد ببينيد چندتاست. 
هيچ کس��ي هم نمي تواند ادعا کند و بگويد که بودجه نداش��ته ايم. 
م��ن الان بحث��م در خ��وب و بد و يا حق و باطل موضوع نيس��ت، 
طرح موضوع مي کنم، مي خواهم بگويم که تکليف مشخص نيست.
و متأسفانه اين باعث شده است که قشر هنرمندي که در حوزه هاي 
مختلف هنر مدرن کار مي کند باتکليف عمل کرده است. يعني يک 
روز يک دولتي آمده است خيلي به هنرمند بها داده است و خيلي 
فضا ايجاد کرده است، اين ها رشد کرده اند، و يک دولتي هم آمده 
اس��ت و يک مضيقه هاي بي ربط و بي موردي را ايجاد کرده اس��ت 

و اين ها به لاک خودشان فرورفته اند.
رش��د ک��ردن يعن��ي چي؟ قطعاً ي��ک عده اي��راد مي گيرند که اين 
فيلم ها مورد دارد، اين تئاترها مورد دارد، چون همه اين ها اساس��اً 
تخصصش��ان در ايراد گرفتن اس��ت، اصلاً تخصصش��ان در آشغال 
جمع کردن اس��ت. اساس��اً فکر و انديش��ه در يک فضاي آزاد آزاد 
آزاد متولد مي شود. آيا آزادي بايد کامل باشد؟ بله بايد باشد. تبعات 

بد هم دارد؟ بله دارد، اشکالي هم ندارد.
مقام معظم رهبري چند سال است که در مورد کرسي آزادانديشي 
ح��رف مي زنند. کرس��ي آزادانديش��ي يعني چ��ه؟ يعني اين که من 
يک نگرش��ي دارم از جنس دگرانديش��ي، از جنس خروج از اين 
چارچوب رس��مي تفکر جامعه، س��پس حرفم را بزنم. همين بيان 
مقام رهبري در مورد کرس��ي هاي آزادانديش��ي تبديل شده است به 

بحث حسن آقا و حسين آقا در مورد فان موضوع سياسي! تبيين 
فان موضوع فکري؛ آن تبيين که تبيين است! نقد مثلاً علوم غرب، 
نقد علوم انس��اني، نقد اقتصاد و نقد حوزه هاي مختلف، اصلاً اين 
نقدها حوزه ي بحث کرسي آزادانديشي نيست، کرسي آزادانديشي 
يعني اين که من فکرم را عرضه بکنم و فکرم را نقد بکنند، فکري 
که خارج از چارچوب دنياي امروز و جامعه امروز ما اس��ت. در 
اين عرضه ي فکر است که آن موقع انديشه ساخته مي شود، حوزه 

انديشه و تفکر فقط در يک محيط آزاد متبلور مي شود و لا غير.
اين جماعت نه تنها به آزادي فکر و انديش��ه کمک نکرده اند، بلکه 
دايه ي هنرمند در تمام عرصه ها شده اند. جاي هنرمندها فکر مي کنند 
و تصميم مي گيرند. ممکن است بگويند که يک عده خيلي بد عمل 
مي کنند. خوب بله، من هم قبول دارم، من از شما بيشتر قبول دارم 
که خيلي ها بد عمل مي کنند. اما شما حق نداريد در موردشان تصميم 
بگيريد. شما دائم فکر کرده ايد که اين نيني است، مي خواهيد تاتي 
تاتي راهش ببريد و دائم هم امر و نهي اش کنيد، بنشين، بلند شو، 
اين کار را بکن و اين کار را نکن. اين گونه نيست. رشد طبيعي هم 
که حس��اب کنيد او ديگر بالغ ش��ده است، سي سالش است ديگر، 
الان يک جوان سي ساله ي بالغ شده است و ديگر عقلش مي رسد، 

بگذاريم تبعات کار خودش را خودش پس بدهد.
بعد همين متوليان فرهنگي اين کش��ور متأس��فانه تصور کردند که 
هر چه اين فرهنگ و هنر اين کش��ور را در چنبره خودش��ان بيش��تر 
قرار بدهند بيشتر مي توانند هدايتش کنند و بيشتر حفظش کنند و 
هر چه بيش��تر تاش مي کنند بيش��تر از اين موضوع ضربه مي بينند 

و به ديگران ضربه مي زنند.
براي اين که مي شوند متولي و سخنگوي يک فرهنگ رسمي براي 
جامعه؛ در صورتي که جامعه را فرهنگ رس��مي تربيت نمي کند، 
خرده فرهنگ ه��ا و فرهنگ ه��اي غير رس��مي اند ک��ه يک جامعه را 
تربيت مي کنند. يک آمار بگيريد آن چه که تلويزيون ما دارد اشاعه 
مي دهد، آنچه که مطبوعات ما، روحانيون ما، وعاظ ما اشاعه مي دهند 
تفاوتش با آن چيزي که در جامعه ما حاکميت دارد چيست؟ اين ها 
مگر نش��ر فرهنگ حق نمي کنند؟ نش��ر فرهنگ اخاقي نمي کنند؟ 
چرا در جامعه يک طور ديگر بازخورد دارد؟ جامعه اين را از يک 

جاي ديگري دارد دريافت مي کند.
ب��ه نظ��ر مي آيد ش��وراي انقاب فرهنگي يک نمونه اش اس��ت؛ با 
يکي از اين اعضاي محترم شوراي عالي انقاب فرهنگي صحبت 

مي کردم، مي گفتم خدايي اش شما چه کار مي کنيد؟
گفتند که آقا به ما گفته است که مهندسي فرهنگي انقاب اسامي 
را بنويسيد ولي واقعاً ما نمي دانيم که چي بايد بنويسيم، والله همين 
اس��ت! اگر يکي بيايد اعتراف کند آن قدر خوب اس��ت. من به شما 
تضمين مي دهم که شوراي عالي انقاب فرهنگي نمي تواند، اصلاً 
نمي داند که مهندسي فرهنگي انقاب يعني چه، شجاعت اين را هم 
ندارد که اعام کند. بعد اگر يک فيلم س��ازي و يا يک بازيگري و 
يا يک نويسنده اي دوتا کام بگويد که بي ربط باشد بافاصله همه 
مي خواهند محاکمه اش کنند که تو چرا اين حوزه ي متعالي هنر را 
اشغال کرده اي؟ خوب دوستان عزيز، شما که نمي توانيد مهندسي 
فرهنگي مملکت را بنويسيد، نبايد از شما سؤال کرد که شما چرا 
اين حوزه را اش��غال کرديد؟ چرا با ش��جاعت نمي آييد اعام کنيد 

که ما نمي توانيم، ديگران بيايند و يک فکري بکنند؟

خلائي که س��ينماي تاريخ مذهبي ايران دارد چيست؟ 
آيا ضرر اصل��ي از جانب نبود مديري��ت براي رابطه ي 

سينماي ايران و واقعيت سينماي ديني

دونگاه
نه تنها اين سينما، 
اين هنر در شأن 
نظام جمهوري 

اسلامي و انقلاب 
اسلامي نيست، 
چون متفکرين 

جامعه تکليف شان 
را با هنر مدرن 

مشخص نکرده اند.

دونگاه
اساساً ذات سينماي 

کشور ما بيمار 
است، بايد بپذيريم 

که سينما بيمار 
است، و اين بيماري 
با مسکن هم خوب 

نمي شود، نياز به 
جراحي در نگرش 

دارد.
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بخش پژوهش��ي با هنرمند و تصوير س��از اس��ت؟ و يا 
ضعف هر يک از اين دو به صورت جداگانه؟

واقعيت��ش اي��ن اس��ت که آن چيزي که بخواهي��م بگوييم که خاء 
سينماي ديني يا داراي تفکر انقابي و يا برگرفته از قرآن در کشور 
ما چيس��ت، اين خاء خودش معلول س��ينما اس��ت و اساساً خود 
سينما مشکل دارد. بخشي از اين خائي که اين جا وجود دارد تابع 
اين علت اصلي است، خود سينما يک حوزه متفاوتي است، يعني 
متغي��رات خ��اص خ��ودش را دارد، و يا به تعبيري ژانرهاي خاص 
خودش را ارائه مي دهد. يکي اش در بخش س��ينماي ديني اس��ت. 
اساس��اً ذات س��ينماي کش��ور ما بيمار است. خوب طبيعي اش اين 
اس��ت که تمام اين اش��کالاتي که به اين س��ينما مترتب اس��ت وارد 
س��ينماي ديني هم خواهد ش��د. بايد بپذيريم که سينما بيمار است، 
و اين بيماري با مس��کن هم خوب نمي ش��ود و اصلاً مس��کن پذير 
نيست، نياز به جراحي دارد، جراحي در نگرش، که يک مورد آن 
بخش اولي است که عرض کردم در مورد روشن شدن تکليفمان 
با س��ينما. وقتي که ما تکليف مان را روش��ن کرديم بعد مي توانيم 
نس��بت به س��ازماندهي اين حوزه تصميم بگيريم. چرا حوزه سينما 
س��ازماندهي اش همچنان دهه ي چهلي اس��ت؟ س��ازمان سينمايي 
کش��ور بر اس��اس همان قواعد و آيين نامه ها و قوانين س��ال دهه ي 
چهل اداره مي ش��ود. دهه ي ش��صت تنها يک آيين نامه مثلاً 13-12 

ماده اي هيئت دولت نوشته است و آن مبنا شده است.
س��ينما با کدام قانون اداره مي ش��ود؟ با کدام آيين نامه درستي دارد 
اداره مي ش��ود؟ معضات خود س��ينما به قدري زياد اس��ت که تا 
ب��ه آن نپردازي��م، نمي تواني��م بگوييم که خاء مثلاً س��ينماي ديني 
چيس��ت. مي تواني��م بايدهايش را عن��وان کنيم ولي نميتوانيم به آن 
زياد ايراد بگيريم و بگوييم که مثلاً اين گونه بايد مي بود و نيست، 
چون اصل س��ينما اساس��اً دچار يک تزلزل اساس��ي است، سينماي 

ديني هم تابع آن است.

نيازهاي معرفتي جامعه کش��ش به چه نوع س��ينمايي 
دارد، و همين طور طلب از س��ينماي ايران در چه مدل 
فيلم هايي اس��ت؟ فيلم ملک س��ليمان چ��ه نيازهاي 

معرفتي جامعه ي ما را پاسخ مي دهد؟
اين سؤال بسيار خوبي است. رويکرد اين صحبت من بيشتر جمع 
دوس��تاني اس��ت که براي فرهنگ اين کشور تصميم مي گيرند، چه 
در شوراي عالي انقاب فرهنگي و چه در شوراي فرهنگ عمومي، 
چه در کميس��يون فرهنگي مجلس. خوب اين دوس��تان بالطبع زياد 
صحبت مي کنند، ما هم زياد گوش مي دهيم، يک بار هم ما صحبت 
مي کنيم اين دوستان به آن گوش بدهند و يک بار هم به آن فکر کنند.
نظ��ام اس��تراتژيک فرهنگ��ي غرب در دنياي امروز اين نيس��ت که 
زمين تصاحب کند، عراق و افغانس��تان ش��رايط ديگري دارد، به 
همه کشورها که نمي شود حمله کرد و اشغالشان کرد؛ بايد بر دل 
و مغز آدم ها حکومت کرد و اين را از راه دور مي توان انجام داد.

اين استراتژي فرهنگي است که غرب دارد حاکم مي کند، مدت ها 
هم هس��ت که دارد اجرا مي کند؛ با ارائه ي س��بک زندگي غربي، با 
ارائه ي نيازهاي جامعه ي غربي که امروز نياز من شرقي شده است. 
جامعه ي غرب يک س��ري نيازهاي بومي دارد براي خودش ولي 
اين قدر اين نيازهاي بومي اش را توس��عه داده اس��ت تا در ش��رق 
دور هم انسان فکر مي کند که اين ها نيازهاي حقيقي خود اوست.
در ن��وع نگ��رش، در ن��وع تبيين مباني فکري، در منطقه ش��رق و يا 
در کش��ورهاي مذهبي به تعبير بهتر کش��ورهاي مس��لمان مي بينيد 

ي��ک آدم��ي لب ک��ه باز مي کند، فکر مي کني ک��ه با يک آمريکايي 
صحب��ت مي کني��د. به ش��کل عجيبي از دموکراس��ي حرف مي زند 
و ب��راي دمکراس��ي يقه چاک مي دهد ک��ه مي گويي کاتوليک تر از 
پاپ شده است! بعد تعجب مي کني که چه اتفاقي افتاده است. آن 
آدم غرب��ي خودش اين قدر س��ينه چ��اک نمي کند، تو چرا اين گونه 
شده اي؟ بخش عمده اي از اين موارد از طريق سينما و فيلم حاکم 
ش��ده اس��ت. يعني سينماي غرب ورود کرده است براي حاکميت 
اين فرهنگ و مباني. کالاي غربي را اول س��ينما نيازش را براي ما 
به وجود آورد و بعد ما آلوده اش شديم، آن نگرش هم همين طور. 
م��ا م��دام در مع��رض ورود اين ن��وع نگرش ها و اين نوع فيلم ها و 
اين نوع فرهنگ ها و خرده فرهنگ ها هس��تيم. فرهنگ رس��مي مان 
اصلاً تکليف ما را روشن نکرد که بالاخره با غرب چه کار کنيم.

براي يک مثال، شما همين امسال برويد نمايشگاه قرآن. من بعضي 
وقت ها دلم مي خواهد بنشينم براي نيروي انتظامي گريه کنم، خيلي 
دل��م برايش��ان مي س��وزد. يک غرفه هم متعلق ب��ه نيروي انتظامي 
اس��ت. ش��ما ارتباط فرهنگ عفاف با نيروي انتظامي را براي من 
تعري��ف ک��ن! يعني هر کس��ي که در اين مملکت بلد نيس��ت کار 
کند يا نمي داند چه کار کند يا کم کاري مي کند سوار گردن نيروي 
انتظامي مي کند. اين انصاف نيس��ت! اصلاً اش��اعه ي فرهنگ عفاف 
به نيروي انتظامي چه ربطي دارد؟ بله درس��ت اس��ت که معاونت 
اجتماعي دارد، ولي بخشي از آن نيرو است! اين مملکت اين همه 
متولي و مدعي فرهنگي دارد، از سازمان تبليغات، حوزه ي هنري، 
وزارت ارش��اد، شوراي فرهنگي عمومي، شوراي انقاب فرهنگي 
و... اين همه س��ازمان هاي عريض و طويل فرهنگي داريم، نيروي 
انتظام��ي باي��د ب��رود و کار فرهنگي کند؟ آيا بخش هاي فرهنگي ما 
مي آيند بخشي از کار نيروي انتظامي ما را انجام دهند؟ هيچ چيزي 

را جاي خودش قرار نمي دهيم.
امروزه مردم کمتر از کتاب آموزش مي بينند. بچه هاي امروز در خانه 
تربيت نمي ش��وند، در کاس درس هم تربيت نمي ش��وند، ممکن 
اس��ت بگوييم که نه اينطور نيس��ت، اما اين يک واقعيت اس��ت. به 
قول مرحوم ش��ريعتي مي گفت که وقايع اجتماعي را بايد بپذيريم 
و مديريت��ش کني��م. واقعيت اجتماعي وقتي که مي آيد بايد درب را 
باز کنيم، جايي را که به نظرت مي آيد مناس��ب اس��ت به او بگويي 
بيا اين جا بنش��ين، محدوده ات هم اين اس��ت. اگر درب را رويش 
بستي از پنجره مي آيد تو، بعد ديگر مهمان ناخوانده است، هر کجا 
ک��ه دلش بخواهد مي نش��يند. بچه ه��اي ما امروز نه در محيط خانه 
تربيت مي شوند و نه در محيط مدرسه، نه در محيط جامعه، اين ها 
همه در آن ها تأثير دارد. اما بچه هاي ما از طريق اينترنت، بازي هاي 
رايانه اي و فيلم سينمايي تربيت مي شوند. پس نياز جامعه ما معلوم 
مي ش��ود. به خاطر همين هم هس��ت که صداي آدم در مي آيد و 
همه ي متوليان فرهنگي را به نقد مي کش��د. به خاطر اين که خيلي 
ک��م کاري کرده ان��د. اي��ن که قانون و ماده دائم وضع کنيم که دردي 

را دوا نمي کند بلکه توليد درست دواي درد مي کند.
مي دانيد که آمريکا يکي از وزارتخانه هايي که ندارد چيست؟ وزارت 
فرهنگ ندارد! تمام کش��ور عزمش��ان را جزم کرده اند، تا فرهنگ 
آمريکايي را در دنيا حاکم کنند. چند تا شوراي انقاب فرهنگي و 

فرهنگ عمومي برايش تشکيل بدهيم تکليفشان روشن مي شود!
چون وزارت فرهنگ ندارد همه دارند براي اشاعه فرهنگ خودشان 
فعالي��ت مي کنن��د. پ��س مديريت دنياي ام��روز از يک جنس ديگر 
اس��ت. آن جامعه اي هم که به صورت سيس��تماتيک و به صورت 
وزارتخان��ه مديريت نمي ش��ود، قطع��اً فرهنگش از جايي مديريت 

دونگاه
مشکل اين است که 
مصرف کننده هاي 
کالاي فرهنگي 
شده اند توليد 
کننده هاي کالاي 
فرهنگي و مديران 
فرهنگي! اين خيلي 
تفاوت دارد. ما نياز 
به يک فيلم هايي 
داريم که به نوعي يک 
انقلابي را در ذهن 
ما به وجود بياورد، 
رويکردمان را واقعاً 
متغير و متفاوت بکند.
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مي ش��ود، وزارتخان��ه ن��دارد اما يک نظام��ي دارد، نظامي که براي 
خودش تعريف کرده است.

م��ا ب��ا ايجاد سيس��تم به جاي تس��هيل در رون��د کار، مزاحم ايجاد 
مي کنيم، همه به شوراي نگهبان ايراد مي گيرند، که شوراي نگهبان 
چرا يک عده را رد مي کند؟ شما کافي است 5 نفر دور هم بنشينيد 
و بگوييد که خوب بايد فان کار را بکنيم، حسن هم بگوييم بيايد؟ 
بافاصله ش��وراي نگهباني فکر مي کند که نه آقا، حس��ن براي چي 
بيايد؟ انگار اين خُلق ما شده است. مدام در حال ديوارکشي دور 
خودم��ان هس��تيم و گزين��ش براي ورود آدم ه��اي جديد، اين چه 

منطقي است که پيدا کرده ايم؟

س��ينماي امروز ايران به چه ميزان به س��ؤالات معرفتي 
نسل جديد پاس��خ مي دهد؟ آيا اين ها براي هنرمندان و 

متوليان سينما شناسايي شده است؟
در جزوه ه��ا بل��ه! مثلاً ش��ما الان برويد پيش ه��ر مدير فرهنگي از 
اين س��خنراني ها بس��يار دارد، اين مس��ائل تنها در حد حرف است، 

حرف هايي است که به همه اش مي شود انِ قلت وارد کرد.
س��ينما بخش اندکي از اين جامعه را تش��کيل مي دهد، حوزه هاي 
بس��يار گس��ترده تري داريم در اين جامعه که گرفتار همين وضعيت 
هس��تند. متأس��فانه در جامعه ما برخي تصور مي کنند که اطاعات 
يعني علم؛ اطاعات يعني س��واد. داش��تن اطاعات نه علم مي آورد 
و نه سواد. به خاطر همين، کساني هم فکر مي کنند فان مطلب را 
مي دانند و بر اساس آن اطاعات و آمار، يک تزي صادر مي کنند. 
چرا هيچ وقت به نتيجه ي مطلوب دس��ت پيدا نمي کنند؟ به جهت 
اين اس��ت که حرکتي که انجام مي ش��ود برگرفته از يک فکر، يک 

تعقل و يک تعمق نيست.
من براي ش��ما در همين حوزه ي س��ينما يک مثال مي زنم. تصميم 
مي گيري��م ک��ه م��اه رمضان از اذان تا اذان فيلم اکران کنيم. کي گفته 
است که ما در ماه رمضان بايد از اذان تا اذان فيلم اکران کنيم؟ مردم 
اوقات فراغت دارند، اوقات فراغت مردم در ماه رمضان را بايد با 

سينما پر کنيم؟ فيلمش را ساخته اي که چنين مي کني؟
چون سينما دارد ورشکست مي شود و از بين مي رود از ماه رمضان 
مايه مي گذاريم. از سينما چقدر براي ماه رمضان مايه گذاشته ايم؟ 
يک دفعه يک جمعي جمع مي ش��وند و مي گويند که بليط س��ينما 
بشود 4 هزار تومان. کي به شما گفته است؟ روي چه مبنايي گفته ايد 
4 هزار تومان؟ در پيشرفته ترين کشورها قيمت بليط سينما اين قدر 
نيست. کشوري که هم سطح ما يا يک پله از ما بالاتر است، بليط 
س��ينما خيلي ارزان تر اس��ت! به او مي گوييد که چرا بليط را گران 
کردي��د؟ مي گوي��د آقا طبق ماده فان. ماده را بريز دور، ماده اين ها 
نيس��ت. ي��ک نظام فکري مي خواهد ک��ه بتواند مطالعات اقتصادي 
روز داش��ته باش��د، نظام بازار جهاني را داش��ته باشد و يک تعادلي 
بين قيمت سينما، قيمت فيلم و توليد يا عرضه اش برقرار کند. اين 

مطالعات را کدام يکي از شما انجام داده ايد؟
تا اعتراضي مي شود مي گويند آقا مي دانيد که آمريکا قيمت بليطش 
متوس��ط 7 دلار اس��ت؟ بله آن ها فيلم مي س��ازند 200 ميليون دلار، 
يعني 200 ميليارد تومان! بليط س��ينمايش هم فوقش 7 دلار اس��ت. 
فيلم ها اين جا زير يک ميليارد اس��ت، کي گفته اس��ت که بليطش 

بايد 4 هزار تومان باشد؟
ع��ده اي جمع ش��ده اند در ي��ک مراکزي، اطاع��ات دارند، با اين 
اطاعات براي خودش��ان حق قائل ش��ده اند. اين اطاعات را يک 
حق��ي ب��راي خود مي دانند ک��ه براي بقيه تصميم بگيرند. اين تفکر 

خيلي جاها حاکم ش��ده اس��ت، چون طرف مثلاً اين آئين نامه ها را 
خوانده است، مي گويد چون اين ها را خوانده ام، مي توانم بر اساسش 
تصميم بگيرم. نه! شما خوانده ايد، اطاعات هم داريد، ولي واقعاً 
مي فهميد که اين ها چيس��ت؟ اصلاً اين حوزه را مي شناس��يد؟ اصلاً 
ت��و مي توان��ي آيين نامه را اجرايي اش کني؟ اين آيين نامه اجرايي را 

مي تواني بنويسي؟ اين اتفاقي است که متأسفانه افتاده است.
در مورد نس��ل جوان خدا کار خودش را درس��ت انجام مي دهد، 
مشکل از ماست! خدا بشري را خلق کرده است که احسن الخالقين 
اس��ت؛ در بهترين ش��يوه و در بهترين پس��ت قرار داده اس��ت. يک 
قطب نما برايش گذاش��ته اس��ت به اس��م فطرت، جهت ياب است، 
آدم گ��م نمي ش��ود. مگ��ر اي��ن که مصاديق کاذب به م��ا بدهند. ما 
چق��در اط��راف را از اين خرده ريزه هاي آهني پالايش کرديم؟ اين 

کار را نکرديم.
چند تا مثال بزنم. من پسر جواني دارم. يک روز به او گفتم که بابا 
اگر تو يک روز از درب آمدي زدي در گوش من، من اصلاً هيچي 
به تو نمي گويم، گفت چرا؟ گفتم براي اين که تلويزيون جمهوري 
اس��امي جز اين چيز ديگري ياد تو نداده اس��ت. اصلاً تلويزيون 
وس��ينما همين ها را يادت مي دهد. ش��ما يک فيلم در تلويزيون يا 
سينما به من معرفي کنيد که يک فرزند به پدرش احترام مي گذارد، 
يک س��ريال معرفي کنيد! يک فيلم يا يک س��ريال معرفي کنيد که 
جوان اين مملکت غير از دختربازي يا دختران جز پسربازي و جز 
نظرب��ازي ي��ک درد ديگري هم دارند! يک زن خانه داري را معرفي 
کني��د ک��ه جز درد ش��وهر و بچه ي��ک ذره درد بزرگتري هم دارد. 
يک مرد را معرفي کنيد که جز کاهبرداري و اين کاه و آن کاه 
ک��ردن درد ديگ��ري ه��م دارد. واقعاً اي��ن قهرمان هايي که ما داريم 

نشان مي دهيم چيست؟
يک سريال مي سازيم شايد خيلي خوب باشد، اما 30 شب، 40 شب 
مردم را با تنش مي بريم جلو. تنش مال يک فيلم سينمايي است، نه 
اين که هر شب تنش و استرس وارد کانون خانواده کنيم. آن نگرش 
سينمايي را در سريال پياده نمي کنند! نظام خانوادگي نياز به آرامش 
دارد. اين عزيزان واقعاً مي دانند در چه عرصه اي قدم گذاشته اند.

چندي پيش يک س��ريالي پخش کردند، س��ريال خوش س��اخت 
و خوب��ي ه��م ب��ود، نه ب��ه کارگردان آن ايراد باي��د بگيريم و نه به 
نويس��نده اش، اصلاً به آن ها ربطي ندارد، آن ها کارش��ان را مي کنند. 
آن مديري که اجازه مي دهد 30 ش��ب آزگار مردم ش��بي 45 دقيقه 
اس��ترس و تنش وارد محيط خانواده ش��ان بش��ود، آن را بايد حالش 
را بپرسيد. بله، يک فيلم دو ساعته وحشت را مي رويد و مي بينيد، 

ولي سريال وحشت که نمي سازند!
پس ما نيازهاي جامعه مان را تأمين نکرده ايم. لذا اگر ما ان ش��اءالله 
بتواني��م ک��ه يک س��ري فيلم هايي را توليد کني��م. اگر بخواهيم بين 
مديران فرهنگي و متوليان فرهنگي و قشر هنرمند جامعه و متولي 
اجراي هنر در هر حوزه اش که مي خواهيد حساب کنيد، بخواهيم 
تقس��يم بندي کنيم که چه کس��ي، چقدر مقصر اس��ت، من به ش��ما 
تضمي��ن مي ده��م که 40 درصد اين جماعت مقصرند و 60 درصد 

مديران و متوليان فرهنگي مقصرند.
مشکل اين است که مصرف کننده هاي کالاي فرهنگي شده اند توليد 
کننده هاي کالاي فرهنگي و مديران فرهنگي! اين خيلي تفاوت دارد. 
م��ا ني��از ب��ه فيلم هايي داريم که به نوعي يک انقاب را در ذهن ما 
ب��ه وج��ود بياورد و رويکردم��ان را واقعاً متغير و متفاوت کند. در 
مورد ملک س��ليمان )عليه السّ��ام( معتقدم همين اتفاق مي افتد، هم 
درحوزه ي توليد و در حوزه ي تکنيکال، سينما را تغيير مي دهد، و 

دونگاه
عملاً سينماي غرب 

در دسترس و در 
يد قدرت اجنه 

و شياطين است. 
اصلاً دنياي آن ها را 
معرفي مي کند و ما 

را با آن دنيا به نام 
تخيل آشنا مي کند.
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هم روزنه هاي جديدي را در فيلم سازي باز خواهد کرد. همين طور 
ک��ه در بقي��ه ي حوزه ه��ا، مثلاً روي بخش تکنول��وژي توليد تأثير 
گذاشته است، قطعاً روي نگرش ها هم تأثير مي گذارد. اصلاً ديگر 
کس��ي مي تواند غير از اين فيلم تاريخي بس��ازد؟ يک فيلم تاريخي 
است، و ديگر هر کس مي خواهد فيلم تاريخي بسازد بايد اين گونه 
بسازد. مي توانيم از فيلم هاي تاريخي که يک کاسه انگور مي گذارند 
جلويشان و مدام مي خورند و قه قه مي خندند! و يا اين که سياهي 
کجايي، کيستي؟ و از اين حرف ها، بسازيم ولي جامعه پس مي زند.

آينده ي سينماي جهان در استفاده از جلوه هاي بصري 
و انيميشن به کدام س��مت مي رود؟ به نظر مي رسد که 
روند سينماي جهان به گونه اي پيش مي رود که استفاده 
از جلوه هاي بصري و انيميشن بس��يار زياد شده است 
)مانند آواتار( طوري که به نظر مي رسد که در آينده اي 
نه چندان دور حتي ممکن اس��ت با ح��ذف حداکثري 
بازيگران سينما و ساخت ش��خصيت هاي انيميشيني 

مواجه شويم. نظر شما چيست؟
اي��ن دو ت��ا بح��ث دارد، يک بحث آينده نگ��ري و تکنيکالي و يک 
بحث مبنايي و فلس��في دارد. اين ش��يوه مدام پيش��رفت مي کند و به 
حوزه هاي دست نيافتني تري هم دست پيدا خواهد کرد. جلوه هاي 
بصري، تنها بخش��ي اش در س��ينما کاربرد دارد؛ اساس��اً اين براي 
ايجاد دنياي مجازي اس��ت. اس��تفاده اصلي آن براي پنتاگون اس��ت 
و س��رريزش آمده اس��ت در سينما. دنياي مجازي، دنيايي است که 
استراتژيس��ت هاي قَدَر دنيا و زورمداران دنيا در آن دنياي مجازي 

چيدمان دنيا را براي خودشان ترسيم مي کنند.
س��رريزش هم حالا آمده اس��ت در س��ينما و به زعم من اين روز 
به روز رش��د خواهد کرد. تا يک حدي رش��د مي کند که بتواند به 
واقعي��ت بپيون��دد! ولي اين تکنولوژي در اصل گمان مي کنم که به 
درد هيچ کسي جز ما نمي خورد. يعني اين قدر که شيعه مي تواند از 
تکنولوژي روز امروز سينما بهره ببرد هيچ کس ديگري نمي تواند 
بهره ببرد. براي اين که بقيه مي آيند تخيلش��ان را عنوان مي کنند، ما 
اين کار را با آن نمي کنيم. ما مي آييم وقايع اتفاقيه را، نه بر اساس 
تخيل، بر اساس استنادات، يا استنادات قرآني و يا استنادات نقلي 
بيانش مي کنيم. يعني خيلي بيشتر به درد ما مي خورد، اگر درست 
از آن بهره ببريم. فکر مي کنم که اين روز به روز رشد مي کند؛ اما 
بعيد اس��ت که به اين راحتي بتواند جايگاه انس��ان را تحت الش��عاع 

قرار بدهد.
در اي��ن دنياي��ي که زندگ��ي مي کنيم تکنولوژي زاده ي يک تفکري 
است. درست است که تکنولوژي زاده بشر است، ولي زاده ي يک 
نوع تفکري از بشر است. مثلاً اگر فرض بفرماييد که يک نبي الان 
حضور داشت، به نظر شما اينترنت را اختراع مي کرد؟ يا مثلاً سايوز 
شماره فان را اختراع مي کرد؟ به نظر نمي آيد که اين گونه باشد.

آن چيزي که من مي فهمم دنياي موجود دارد به يک نقطه اي حرکت 
مي کند، و آن ته دنيا نيست، مقطع آخرالزمان است.

يک آغازي هم داشته است اين دنيا. آن آغازي که داشته است جز 
انسان، موجودات ديگري هم روي زمين به صورت مادي زندگي 
مي کرده است، مثل اجنه و شياطين. اين ها آمده اند تا يک مقطعي که 
خداوند بين دنياي اين ها و دنياي انسان ها فاصله ايجاد کرده است. 
دوباره در مقطع سليماني اجنه و شياطين مجدد مادي شدند و ظاهر 
ش��دند و بعد از فوت س��ليمان )عليه السّ��ام( توسط آصف دوباره 
برگردانده شدند و اين ها دوباره در مقطع آخرالزمان بازمي گردند.

ح��الا فيلم هاي��ي ک��ه غ��رب در آن از جلوه ه��اي بصري اس��تفاده 
مي کند چه چيزي نش��ان مي دهد؟ يا نظام جادوگري اس��ت و نظام 
طلسمات است، يا اجنه اند، يا شيطان اند. همه ي اين ها به جز طلسم 
و جادوگري، تخيلي است. فيلم هاي موميايي، فيلم هاي هري پاتر، 
مجموع��ه ي ارب��اب حلقه ها، مجموعه داس��تان نارني��ا، ماتريکس، 
کنس��تانتين، آواتار، آليس در س��رزمين عجايب و... همه ي اين ها 

اجنه و دنيايشان را معرفي مي کنند.
شنيديد عامه به جنيان »از ما بهترون« مي گويند؟ در تمام اين فيلم ها 
اين ها از ما بهترون اند! يعني هم باهوش ترند، هم مواقعي که ما عجز 
پيدا مي کنيم کمکمان مي کنند، دستمان را مي گيرند. عملاً سينماي 
غرب در دسترس و در يد قدرت اجنه و شياطين است. اصلاً دنياي 
آن ها را معرفي مي کند و ما را با آن دنيا به نام تخيل آشنا مي کند، 
به نام داس��تان هايي که مثلاً آن خانم نويس��نده ي هري پاتر در قطار 

به ذهنش رسيده است.
آن چيزي که ما خواب مي بينيم، رؤياهاي صادق و يا کاذب است. 
الهام��ات ه��م همين طورند. الهامات از طرف خداس��ت اما القائات 

وسوسه ها از طرف خدا نيست، از سوي اجنه وشياطين است.
قاعدت��اً هري پات��ر را ک��ه خدا الهام نکرده اس��ت به اين خانم، پس 
اين ها از کجا آمده است؟ به اين جهت است که مي گويم اين روز 
به روز بيشتر رشد مي کند. به اعتقاد من اين ها به قدري رشد مي کند 
تا عيني اش را ما ببينيم. يعني اين قدري پيش مي رود تا اين چيزي 
که روي پرده سينماس��ت وارد دنياي ما خواهد ش��د. الان همه ي 
بچه هاي ما طرز زندگي با اجنه را بلدند. از انواع بازيهاي کامپيوتري 

و فيلم هاي سينمايي به خوبي آموزش ديده اند.
آن دنيايي که خداوند براي ما ترس��يم کرده اس��ت دنياي فيزيکي و 
مادي و پيچ و مهرهاي نيس��ت. تاريخ انبياء در قرآن را نگاه کنيد، 
در کدام دوره اش زندگي بش��ر در يک ش��رايط مادي صرف بوده 

است؟ اين گونه نبوده است.

در تصوير کش��يدن عالم غيب با جلوه هاي بصري چه 
نوع مشکلاتي وجود دارد؟

البته اين را بگويم که ما وارد عالم غيب نش��ديم. گذش��ته ي تاريخ 
وعالم اجنه و ش��ياطين جزء عالم غيب محاس��به نمي ش��ود. عالم 
شهادت است. عالم غيب چيز ديگري است. تمام داستان هايي که 
قرآن نقل کرده اس��ت همه در عالم ش��هادت به وقوع پيوس��ته اند. 
خروج موسي )عليه السّام( از مصر و گذرش از دريا يا شتر صالح 
)عليه السّام(، يا طوفان نوح )عليه السّام(، اين ها جزء غيب محاسبه 
نمي شود. همان تاريخ گذشته است با جنسيت سورئال مثل طوفان 
نوح )عليه السّ��ام(، ناقه ي صالح )عليه السّ��ام(، يا داستان حضرت 
سليمان )عليه السّام(. عوام يک هاله ي غيب به آن اطاق مي کند، 
در صورتي که اين طور نيست! موسي )عليه السّام( با فرعون يک 
عصر بودند، واقعي تر از رامس��س کيس��ت؟ همين الان جنازه اش 
هم موجود اس��ت! موس��ي )عليه السّام( را غيبي مي گوييم و غيبي 
مي پنداريم، ولي رامس��س را نه، مادي مي دانيم. در صورتي که هم 
عصر بودند و در يک دوران با هم زندگي مي کردند. لذا اين چيزي 
که عرض مي کنم که نمي ش��ود به آن غيب اطاق کرد، حتي غيب 
دنيا هم نمي ش��ود به آن اطاق کرد، عالم ش��هود اس��ت. اين عالم 

شهود مقاطعي دارد، ما هم تابع اين مقاطع هستيم.
در مورد تصويرس��ازي موجودات��ي مانندجن به چه 
ش��کل اس��ت؟ در مورد خصوصيت هاي جزئي، يا در 
مورد اخلاقيات اش��خاص، از آن جهت ک��ه در متون 

دونگاه
اين تکنولوژي در 
اصل گمان مي کنم که 
به درد هيچ کسي جز 
ما نمي خورد. اين قدر 
که شيعه مي تواند 
از تکنولوژي روز 
امروز سينما بهره ببرد 
هيچ کس ديگري 
نمي تواند بهره ببرد.
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ب��ه ص��ورت گزي��ده 
و مختص��ر ش��رح داده 
شده اس��ت، در تکميل 
تصوير به مي��زان زيادي 
ناچار به استفاده از تخيل 
هس��تيد، آيا اين تخيل به 
قسمت هاي اصلي ديگر 

لطمه اي وارد نمي کند؟
اجن��ه زياد مهم نيس��تند. اولاً اجنه 
مي توانن��د به هر ش��کلي دربيايند، 
ثاني��اً ما در همين ايران آن قدر آدم 
داري��م ک��ه مي توانند به ش��ما جن 
نش��ان بدهند، بروي��د ببينيد. ولي 
ش��کل عادي و مشخصاتشان يک 
گونه بيش��تر نيس��ت. فکر مي کنيد 
اي��ن نمونه هايي که غربي ها توليد 
مي کنند با همين شيوه چيست؟ چرا 
همه ش��ان گوششان تيز است؟ اين 
يک��ي از خصوصيات فيزيکال يک 
جن است. همه شان گوش هايشان 
اين گونه اس��ت. اين طور نيس��ت 
که فرض بفرماييد کس��ي نمي داند. 
خيلي ه��ا هم مي دانند. بحث حوزه 
اجن��ه چيز زياد پيچيده اي نيس��ت. 
چون اين ها به هر شکلي درمي آيند، 
بنابراين شما مي توانيد در هر قالبي 

از آن ها استفاده کنيد.
در مورد تصوير کشيدن 

پيامبران و شخصيت هاي مذهبي چه طور؟
در ح��وزه ق��رآن، اگر بخواهيم طوفان نوح )عليه السّ��ام( و يا مثلاً 
بخش��ي از زندگي حضرت موس��ي )عليه السّ��ام( را تصوير کنيم، 
دو ش��يوه وجود دارد. يکي اين که من مي نش��ينم تخيل مي کنم و 
يک قصه اي را مي س��ازم؛ يک موقع هس��ت که اين گونه نيست. من 
مي روم در فضاي آيات قرار مي گيرم، نکته مهم همين است. يعني 
يک فضا ايجاد مي کنم از فضاي آيات، با داس��تان حضرت موس��ي 
)عليه السّ��ام( و يا حضرت نوح )عليه السّ��ام(. در آن فضا زندگي 
مي کنم و در فضاي موس��ايي و يا نوحي تخيل مي کنم! آن تخيل، 
تخيل درس��تي اس��ت. ما يک نشستي خدمت آيت الله جوادي آملي 
داشتيم، حرف ايشان هم همين بود که شما در فضاي قرآن تخيل 

کنيد ازموضوع دور نمي شويد.

بدليل اين که خيل��ي از مباحث به يه��ود و ديگر اديان 
مربوط است چه مقدار از کتب مقدس استفاده کرديد؟

اصلاً! ما اس��تفاده مان از کتاب مقدس تنها اس��امي يهودي اس��ت، بر 
اين کتب تسلط داريم و اين طور نيست که ندانيم چه خبر است، 

ولي به هيچ وجه از کتاب مقدس استفاده نکرديم.
آن چيزي را که ما نقل کرديم در ملک س��ليمان داس��تان حضرت 
س��ليمان )عليه السّ��ام( در گذشته تاريخ با رويکرد به آينده است، 
و در فض��اي آي��ات ق��رآن، نه در فضاي زندگي حضرت س��ليمان 

)عليه السّام(، اين خيلي فرق مي کند.
يک زمان يک کسي، يک قصه اي را نقل کرده است از يک گذشته اي 

اما زماني يک کس��ي مثل خدا يک قصه اي نقل مي کند براي فردا، 
بنابراين در اين قصه ي ديروز يک عبرتي براي فردا نهفته اس��ت. 
تو بايد بتواني بروي در آن فضا و آن عبرت را کسب کني و ببري 
براي فردايت استفاده کني. نه گذشته اي هيچ گاه وجود داشته و نه 
آينده اي. به تعبيري ما هميشه در زمان حال زيست مي کنيم. از ديد 
خدا هميشه حال است. وضعيت من و شما هم حال است، گذشته 
که گذشت، دست ما نيست، آينده هم که هنوز نيامده است، پيوسته 
من و شما در زمان حال زندگي مي کنيم و خداوند در قرآن هميشه 

با زبان حال صحبت مي کند.
مشکلات اصلي در بخش ارتباط بين حوزه پژوهش و 
هنرمندان چه بودند؟ و چگونه حوزه ي پژوهش را سر 

و سامان داديد؟
خيلي کار سختي است. ما کارمان را با يک هسته ي مرکزي شروع 
کردي��م؛ بن��ده، آق��اي قديريان و آقاي بحراني. خ��وب اين مقوله، 
مقوله اي نيست که بشود به تنهايي واردش بشويم و دو تاي ديگر 
را هم بياوريم، ما آمديم يک مجموعه ي پژوهش��ي براي خودمان 
ايجاد کرديم. يعني يک گروه پژوهش��ي تاريخ، پژوهش قرآني و 

پژوهش روايي.
در بخ��ش پژوه��ش رواي��ي با هم��کاري مرکز عل��وم کامپيوتري 
اس��امي قم، هزاران صفحه روايات و حديث را در مورد س��ليمان 
)عليه السّ��ام( جمع آوري کردند و وقتي که ما مي خواس��تيم به اين 
موضوع بپردازيم، مجبور بوديم که به داوود )عليه السّام(، سليمان 
)عليه السّام(، آصف )عليه السّام( و… نيز بپردازيم يعني ماقبل و 

مابعدش را هم بايد بدانيم.
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در بخش قرآني بايد مي رفتيم پيدا مي کرديم نبي کيس��ت؟ رس��ول 
کيس��ت؟ يعني خدا نبي را چه کس��ي معرفي کرده اس��ت و رسول 
را چه کس��ي معرفي کرده اس��ت. يکي اين که حضرت س��ليمان 
)عليه السّام( يکي از پيامبراني است که خداوند هم به او نبوت و 
رس��الت داده اس��ت و هم پادش��اهي. ما بايد آيات مربوط به داوود 
)عليه السّ��ام( و س��ليمان )عليه السّام( را هم در بياوريم. اين ها را 
هم اس��تخراج کرديم. حضرت س��ليمان )عليه السّام( چشمه هاي 
مس در اختيار داش��ته اس��ت، باد در اختيار داش��ته اس��ت، اجنه و 
ش��ياطين بودند، بلقيس بوده اس��ت و… آن چيزي که خداوند در 
قرآن نقل کرده است اين گونه نيست که به ترتيب نقل کرده باشد، 
مثل قصه يوس��ف )عليه السّ��ام( نيست، قصه يوسف )عليه السّام( 
خيلي روندش مشخص است، قصه سليمان )عليه السّام( اين گونه 
نيس��ت و خيلي ديگر از پيامبران. اين دوس��تان آمدند تقدم و تأخر 

زماني آيات را درآوردند با استناداتش.
بخش ديگر تاريخ است. اساساً سليمان )عليه السّام( در کدام مقطع 
مي زيس��ته اس��ت؟ و زماني که او در آن مقطع مي زيسته تمدن هاي 
گذشته مثل مصر، ايران، بابل و… در چه موقعيت و وضعيتي قرار 
داش��ته اند؟ و در کنار اين يک مجموعه بحث هاي اسطوره شناس��ي 

هم هست که بايد به آن بپردازيم.

چ��ه موضوعي باعث ش��د اي��ن هم��ه روي پژوهش 
سرمايه گذاري کنيد؟

راس��تش به ش��ما بگويم که ما س��ينما را براي سينما کار نمي کنيم، 
فيلم سازي براي ما يک بهانه است. من 5 سال است که الان درگير 
اين فيلم ام. يک فيلم مگر چقدر مي ارزد که 5 سال از زندگي ام را 
هزينه اش کنم؟ ما مفاهيمي در ذهن داريم و سينما را بهترين زبان 
براي بيان اين مفاهيم مي شناس��يم. بنده س��ينماگرم، نه محققم و نه 
فيلسوفم، ولي با بزرگان حشر و نشر داريم و سعي مي کنيم از آن ها 
دو ريال مطلب ياد بگيريم و در فيلم هايمان از آن اس��تفاده کنيم و 
ح��الا مي گوي��م که اين پژوهش مي ارزيد. اين ها که درآمد، حالا ما 
بايد برويم همه ي اين ها را منتقل کنيم. در يک بخش��ي اش تقريبا 
نزديک ده ها جلسه با دکتر عباسي داشتيم، نه نشست هاي يک ساعته 
و دو ساعته. در مورد مباني تفکر غرب و سينماي استراتژيک، بحث 
مي کرديم. آدم هاي خيلي حرف گوش کني هم نيس��تيم که به ما هم 
حرف بزنند و بگوييم بله شما درست مي فرماييد. نه، اهل انِ قلتيم. 
س��اعت ها ما نشس��ته ايم بحث کرده ايم و حرف زده ايم درباره اش، 

حاصلش شده است يک فيلم.
مجموعه ي تحقيقات ما الان دانه به دانه درمي آيد. غرفه نمايشگاه 
قرآن بهانه اس��ت براي ارائه ي همين چيزها. ده تا س��مينار برگزار 
کرديم که اين ها پايه ي ش��روع حرکت ماس��ت و ما اين س��مينار را 
در زمان اکران فيلم در دانش��گاه ها ادامه خواهيم داد و مجموعه ي 
تحقيقاتمان الان داخل س��ايت فيلم اس��ت. فکر مي کنيم اين نياز 
جامعه اس��ت. الان بدون رودربايس��تي زنگ دوران آخرالزماني به 
صدا درآمده است. مدت هاست! و غرب هم مدت هاست که براي 
آينده دنيا فضاسازي مي کند. يعني دارد جنس تقلبي معرفي مي کند. 
منجي را همه به آن معتقدند، شکي هم در آن نداريم. اما در فيلم هاي 
غرب، بيننده باور به وجود يک مدير پيدا مي کند، اما با پرچم آمريکا!
اساساً آن چيزي که سينماي غرب دارد ترسيم مي کند دادن آدرس 
غلط اس��ت، قلب مطلب مي کند، اصل مطلب را نمي تواند از بين 
ببرد. يک جمله امام علي)عليه السّام( دارد به اهل نهروان که به نظر 
من شاهکار است، موقعي که اين ها مي گويند »لاحکم الا لله« امام 

مي فرمايند: »کام حقي است که از آن اراده ي باطل مي کنند«. پس 
مي تواند آدم کام حق بر زبان براند، اما با اراده ي باطل. آن چيزي 
که سينماي غرب معرفي مي کند، بدلش را دارد نشانت مي دهد، که 
ما را مدام از آن نقطه اصلي دور کند. ديديد مثلاً مي خواهند يکي 
را بگذارند س��رکار آن قدر کار مي ريزند دورش که نمي داند کدام 
يکي را بايد انجام دهد، وقتي شما يک منجي، يکي از اين جا، يکي 
از آن ج��ا، يک��ي از ج��اي ديگر، دائم از جاهاي مختلف آدم معرفي 

مي کند. دنبال کدام يکي شان مي خواهيد برويد؟
کاري که ما در ملک سليمان )عليه السّام( کرديم و ادامه مي دهيم 
پيوند بين سينما و حوزه و دانشگاه است. الان اين سمينارهايي که 
داريم برگزار مي کنيم با مشارکت معاونت فرهنگي دانشگاه تهران 
و دانشکده الهيات دانشگاه امام صادق )عليه السّام( برگزار مي شود.
اين کارها هم حوصله مي خواهد و هم درد مي خواهد. شما وقتي 
که با 4 تا اس��تاد دانش��گاه، 3 تا اس��تاد حوزه که مي نش��ينيد نه آن ها 
تا حرف مي زنند تو مي گويي چشم و نه تا تو حرف مي زني آن ها 
مي گويند چش��م! زمان مي خواهد، حوصله مي خواهد تا بنش��ينيد و 
به يک نقطه برسيد. اقلاً 4 تا جلسه مي خواهد که يخ ها آب شود، 
ادبيات همديگر را پيدا کنيم، چون هر کدام در يک حوزه ي مجزا 

حرف مي زنيم. بايد براي آن فعاليت پشتوانه فکري پيدا کنيم.
الان ش��ما فک��ر مي کني��د ک��ه مثلاً آواتار واقع��اً از مغز آقاي جيمز 
کامرون درآمده است؟ قوي ترين استراتژيست هاي آمريکا پشت آن 
فيلم خوابيده اند. ارباب حلقه ها و هري پاترها هم به همين ترتيب.
يک سؤال؛ خدا گفته است من هستم، انبيائش هم که آمده اند، قرآنش 
هم که هس��ت، حق را هم که خدا ياري مي کند، مي گويند حرفت 
از کجاس��ت؟ مي گوييم قال الله تعالي، قال الصادق )عليه السّ��ام(، 
قال الباقر )عليه السّ��ام(. معلوم اس��ت که از کجا خوراک فکري 
مي گيريم. اما باطل را چه کس��ي س��اپورت مي کند؟ اين س��اپورت 
ش��يطان اس��ت. زماني که بحث ش��د که منجمين گفتند قرار است 
کودک��ي در بني اس��رائيل ب��ه دنيا بيايد که چني��ن و چنان کند، چه 
اتفاقي افتاد؟ فرعون دس��تور داد که همه ي بچه ها را از بين ببرند 

براي اين که اين اتفاق نيافتد.
البته خدا کار خودش را انجام مي دهد. الان چه اتفاقي دارد مي افتد؟ 
اساسا فرعون از کجا مي دانست که يک هم چنين بچه اي قرار است 
به دنيا بيايد؟ نمرود از کجا مي دانس��ت که قرار اس��ت ابراهيمي به 
دنيا بيايد؟ اين آقاي هرود، از کجا مي دانست که عيسي قرار است 
به دنيا بيايد؟ از هر جايي که آن ها مي دانستند دنياي غرب مي داند 

که قرار است چه اتفاقي بيافتد.
در حوزه ي سينما من يک چيزي را رک بگويم، به اين مجموعه ي 
س��ينما اميد چنداني نيس��ت! تنها اميد به جوان هاست، با يک مقدار 
تردي��د، چ��ون خيلي راحت الحلقومي اند! يعن��ي مي خواهند همه 
چيز را زود به دس��ت بياورند. البته يک نس��ل جديدي وارد س��ينما 
مي شود، چون اين جماعت سينماگر ما الان تقريباً به يک بن بست 
فکري دچار شده است، چرا؟ چون جامعه ي فکري ما به بن بست 
فکري دچار ش��ده اس��ت. اميدواريم که حالا اين نس��ل جوان يک 

اتفاقي در درونشان بيافتد.

دونگاه
ما سينما را براي 
سينما نمي خواهيم، 
فيلم سازي براي ما 
يک بهانه است. ما 
مفاهيمي در ذهن 
داريم و سينما را 
بهترين زبان براي 
بيان اين مفاهيم 
مي شناسيم. 
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